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En relació a la vostra sol·licitud, en primer lloc voldríem agrair el vostre comunicat i 
col·laboració en la millora de la gestió i el manteniment de la ciutat.

D'altra banda, un cop examinada la seva petició pels serveis tècnics municipals us 

informem  que els arbres són elements imprescindibles a les ciutats pel fet de 

proporcionar nombrosos beneficis ambientals i socials. Aquest beneficis són els 

següents:

o Tenen un important paper com a  reguladors climàtics. Els arbres amb grans 
capçades generen ombra i frescor a l’estiu,  i fan baixar uns quants graus la 
temperatura a peu de carrer.

o L’ombra que generen a les façanes en època estival contribueix a reduir el 
consum energètic destinat a la climatització dels edificis, sobretot als primers 
pisos. 

o Els caducifolis, a més, permeten l’arribada del sol a l’hivern, contribuint igualment 
a reduir el consum energètic.

o Els arbres contribueixen a atenuar la contaminació acústica, el soroll derivat del 
trànsit rodat i de l’activitat urbana.

o Milloren la qualitat de l’aire al generar oxigen i contribuir a la retenció de gasos i 
partícules contaminants.

o Regulació del cicle hídric reduint el volum d’aigües d’escorriment i de possibles 
inundacions. Les arrels també fixen el sòl i, per tant, disminueixen la seva erosió. 

o Incrementen la biodiversitat vegetal. La varietat d’espècies d’arbres i arbusts 
proporcionen aliment i refugi a molts animals, sobretot ocells.

o Els arbres també tenen beneficis socials al millorar la qualitat de vida i el 
benestar de les persones. Embelleixen i fan més amables les ciutats, i ens 
regalen canvis cromàtics al llarg de tot l’any.
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A més hi ha uns criteris de poda a l’arbrat viari. La poda només és necessària en 
l’àmbit urbà per tal d’adaptar l’arbre a les condicions urbanes, així com per vetllar per 
la seguretat dels ciutadans. 

Si els arbres creixen lliurement, en equilibri, són més sans i combaten millor les 
plagues d’insectes i fongs, a banda de ser més forts i resistents.

En el cas dels arbres de pobles i ciutats no es busca obtenir fruits, sinó que el que es 
pretén és tenir ombra i una fusta el més resistent possible, per tant, el criteri de poda 
ha de ser podar el mínim possible: l’invers de la fructicultura.

La poda severa dels arbres només està justificada en els arbres fruiters, que cal 
podar-los força per optimitzar la fructificació.

Els arbres grans, no són més perillosos sinó al contrari, són més sans i no tenen 
podridures.

Com menys s’intervingui un arbre molt millor, fer talls grans, suposa crear ferides 
greus que costen molt de tancar (diversos anys). Mentrestant, per la ferida hi podran 
entrar patògens (infeccions de fongs o entrada i proliferació de paràsits com àcars o 
plagues d’insectes). Això podrà derivar en podridura interna o buidatge intern del 
tronc, un fet que pot implicar menor resistència i debilitament en general.

Abans de podar es té  en compte les característiques de l’espècie, port, moment de 
la floració i l’etapa de desenvolupament en què es troba l’arbre. Es diferencien les 
intervencions en arbres nous i en els arbres antics plantats fa anys.

Els arbres que es planten de nou arriben amb una poda de formació feta als vivers. 
Durant els primers quatre anys no se’ls fa cap poda, només se’ls rega per tal que 
arrelin. A partir d’aleshores, un cop restituït el sistema radical, creixen a major ritme. 
Si ho fan de forma correcte, no se’ls intervé, només se’ls fa una revisió periòdica per 
tal de determinar si tenen alguna branca seca, o alguna que vagi cap a les façanes i 
que calgui retirar. Es tracta d’arbres que estan en equilibri en el nou ecosistema 
urbà: són sans i resistents.

Els arbres antics, als quals se’ls havien realitzat podes agressives en el passat, es 
desenvolupen a partir de la creu de la qual surten uns eixos, fet que facilita que 
puguin tocar les façanes, senyals, lluminàries, etc. En aquests casos, es continua 
fent podes severes per tal de mantenir l’equilibri de l’arbre i compensar la part aèria i 
el sistema radicular.

Per tot el que s’ha explicat anteriorment i que des de la Diputació de Barcelona es 
promou que ens dirigint cap a ciutats amb arbres amb port natural, la poda dels 
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arbres viaris i de parcs ha de ser molt reduïda o nul·la. Ja que això manté tots els 
seus beneficis i far que no quedi malmesa  les condicions de seguretat de l’arbrat.

Els lledoners (Celtis australis) del barri de Can Maiol, són arbres nous i per tant es 
fan només podes de gestió d’interferències: distància de seguretat de façanes o a 
serveis elèctrics, gàlib per pas de vehicles, zones de pas de vianants. Que és el que 
es va fer en la anterior campanya de poda.  Quan es torni a observar alguna 
interferència es farà una actuació concreta a aquesta interferència.

Entenen que aquests arbres poden ocasionar molèsties, però els seus grans 
beneficis, entre altres, davant el canvi climàtic i la sèquia, són avui dia molt 
necessaris. Per això hem d’ampliar la mirada individual a una global per al benefici 
de tots.

Us demanem que continueu fent-nos arribar les vostres peticions o suggeriments, 
per tal que puguem valorar les millores que ens proposeu.

Atentament,

Palau-solità i Plegamans, a la data de la signatura electrònica.

Teresa Playà Rabella

Tècnica de Medi Ambient i de Parcs i Jardins
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